



Referat af styregruppemøde på Gedser Fuglestation 31. januar 2026

Møde i Gedser Fuglestations styregruppe lørdag 31. januar 2026 klokken 10-15

Mødested: Gedser Fuglestation (GFU)

Deltagere: Søren Mygind (SM), Anne Marie Reith (AMR), Tina Elley (TE), Mads Elley (ME), Bo Kayser (BK), Gert Juul Jeppesen (GJJ), Hans Lind (HL), Ole Friis Larsen (OFL), Henrik Jørgensen (HJ)

Afbud: Ingen

Administrative punkter

1 Dagsorden

Yderligere punkter og vedtagelse af endelig dagsorden. Der var nogle punkter til eventuelt.

2 Godkendelse af referat fra sidste møde

Godkendelse af referat fra sidste møde. Godkendt per mail kort efter sidste møde.

3 Valg af ordstyrer og referent

Ordstyrer: AMR

Referent: OFL

3a Nyt medlem af styregruppen

Forslag om Henrik Jørgensen. Valgt og inviteret med til mødet.

4 Kommende styregruppemøder

Næste styregruppemøde 31. maj. Der skal planlægges et mere: Aftale om lørdag 12. september.

Temaer

5 Ledelse

5.1 Dialog med Naturstyrelsen

Den nuværende lejekontrakt med Naturstyrelsen udløber 31. december 2027. Vi vil allerede i 2026 begynde at se på model for en kommende kontrakt. TE vil prøve at få et møde med borgmesteren om en Blåvand-ordning.

5.2 Handleplaner DOF

Vi har fået tilsendt en skabelon, der skal udfyldes. Den skal retur til Fuglenes Hus senest 20. marts. TE vil udfylde spørgeskemaet og synes, at vi har mere brug for handlevejledninger. Vi diskuterede, at vi bruger for meget tid på fine ord om det, vi allerede gør og er optaget af. I en frivilligorganisation er der grænser for, hvor mange krav man kan stille. Vi er fokuseret på praktisk resultatskabelse og gør det, vi har mulighed for at gøre.



Referat af styregruppemøde på Gedser Fuglestation 31. januar 2026

5.3 Kommende investeringer

Arbejdsugen i januar med 9 unge plus 7 knap så unge viste, at flismaskinen og havetraktoren ikke fungerer ordentligt. Vi skal se på mulighederne for opgradering af udstyr. Vi har søgt om penge til robotplæneklipper, men har ikke fået svar endnu. BK: Hvad med at få det kørt væk per lastbil frem for at lave grene til flis. TE skriver til Fuglenes Hus, at vi tilsyneladende kører fint økonomisk, men det skyldes, at vi har holdt igen. Allerede i starten af 2026 har vi haft store udgifter til vedligeholdelse. Topbeskæringen i haven har kostet omkring 46.000 kroner. Fuglestationens folk har brugt minimum 104 frivillige timer på arbejdsweekenden + 100 timer fra DOF Ung'erne. HL: Kan vi undersøge, hvad det vil koste at få afskærne grene køre væk. TE: Ny flismaskine koster 25.000 – 27.000 kr. Leje kostede i januar 3.750 kr. for to døgn. Vi besluttede at undersøge bevarelse og service på den nuværende flismaskine. AMR: Holdningen til havetraktoren afhænger af, om vi får den robotplæneklipper, vi har ansøgt om. TE undersøger, hvad service på havetraktor og flismaskine vil koste.

6 Økonomi

Budget 2026. Topkapning af haven skal fortsætte med halvdelen hvert år. Det kan også begrundes videnskabeligt i forhold til ringmærkningen, at de årlige indgreb i haven bliver knap så store. Der er indført 30.000 i budgettet til havearbejde. Vi vedtog at gøre den frivillige arbejdsweekend i januar til en fast årlig begivenhed.

7 Ringmærkning m.m.

7.1 Bemanding

Er bemandingen på plads for foråret? Der er huller. SM skriver også til faste udenlandske ringmærkere for at få hullerne fyldt.

7.2 Retningslinjer for ringmærkning

Reviderede retningslinjer for ringmærkningen ved GFU. SM har sendt et link 27. januar. SM har endnu ikke tjekket kommentarer. TE: Retningslinjer bør være på plads inden 1. marts.

8 I praktik som feltarbejder på Gedser Fuglestation

8.1 Unge frivillige

Som det ses af kalenderen, kommer der en del unge til fuglestationen i løbet af foråret. TE har prøvet at fordele de unge, så ringmærkningen ikke "overbelastes".

8.2 Studerende fra universiteter

Til foråret kommer Sjoerd fra HAS i Holland fra 1. februar til midt juni. Han skal skrive en bacheloropgave. Desuden kommer Cyann fra universitet i Rennes. Hun kommer fra start marts til slut juli. Hun skal skrive en kandidatopgave.

9 Træktælling ved Gedser Odde

I foråret vil Cyann dække den periode, hvor Ole ikke er til stede. Hun får et dagligt beløb, som TE har aftalt med hende.



Referat af styregruppemøde på Gedser Fuglestation 31. januar 2026

10 Nuværende og fremtidige aftaler/kontrakter med Guldborgsund Kommune

10.1 Biodiversitetsundersøgelse på Gedser

Skal dette også afvikles i 2026? Det gjorde vi ikke i 2025 og heller ikke i 2026. Vi får ikke længere tilskud fra Guldborgsund Kommune til det.

10.2 Fugleovervågningsaftale med GK 2024-28

GFU har følgende kontrakter med Guldborgsund Kommune: Ynglefugleoptælling på øer og holme og fra 2025 også på Sprydager Overdrev. Derudover Stor Skalleslugerprojekt, Perleugleprojekt, Vende-halsprojekt, Slørugleprojekt samt optællinger på Bøtø Enge. Flere unge vil gerne være med, men det kræver planlægning. Oliver vil gerne tælle ved Sprydager Overdrev i april og maj. TE vil prøve at strukturere tællingerne, som vi får betaling for af kommunen, så flere får en chance for at være med.

11 Forvaltning af GFU mail-grupper samt kalender fremover

Der har været en del forvirring om, hvad gør vi fremadrettet? Der var nogle tekniske problemer omkring gmail og adgang til at skrive i dokumenter. Det så ud til, at vi fik dem løst.

BK vil prøve at få Fuglenes Hus til at opdatere styregruppen@gedserfuglestation.dk efter den nuværende bemanning m.m.

12 Arrangementer

Hvordan får vi flere frivillige til diverse arrangementer og i det hele taget, se også Sigrids mail fra 19. januar.

Hvem vil deltage hvornår i de nedenstående arrangementer? Vi vil i højere grad fokusere på frivillige til enkeltarrangementer.

12.1 Åbent Hus holdes 26. april (SM, HL, AMR meldte sig) og 3. oktober (hvor der også er EuroBirdWatch) (OFL, AMR meldte sig).

12.2 Aktiv Sommer i enten uge 30 eller uge 31, i samarbejde med Det Sorte Geomuseum.

12.3 Mini-åbent hus ved rundvisning af Fyrtårnet, endnu ikke planlagt.

12.4 Besøg af skoleklasser fra Nykøbing F realskole, i samarbejde med Det sorte Geomuseum, endnu ikke planlagt.

12.5 Derudover havedage, skal planlægges.

Vi opfordrede til, at folk ikke kryber i fugleskjul, men melder sig, så vi får en bedre fordeling af folk til opgaverne. Desuden vil vi fokusere mere på at slå arbejde op som konkrete enkeltopgaver både på Facebook og som nyheder på hjemmesiden.

13 Eventuelt

Fuglestationen har 25 års-jubilæum 19. maj. Vi aftalte en reception/åbent hus på selve dagen fra klokken 13 til 17.

Affaldsafbrænding skal ske inden 1. marts. HL, GJJ og ME sørger for, at det sker.



Referat af styregruppemøde på Gedser Fuglestation 31. januar 2026

Jan Johannesen, der har lavet flere fotoessays om fuglefolk, vil komme og lave et fotoessay om Gedser Fuglestation. Vi siger ja, men understreger, at han selv skal spørge hver enkelt om lov til at bruge billeder, som de er med på. Desuden, at fotoessayet skal give et positivt billede af Gedser Fuglestation, samt at fuglestationen skal godkende indholdet.

AMR: Jem & Fix har en fond, hvor man kan søge om materialer til noget, der skal laves.

BK: PUC'en viser overraskende stort sammenfald med ringmærkning og træktælling. Resultaterne bliver præsenteret i en artikel, som er på vej til publicering i DOFT.

Louis A. Hansen vil gerne være med til databearbejdning. Vi regner med et møde på et tidspunkt mellem BK, OFL, ME og Louis.

HL: Mail fra Elon Clausen, som vil bestille 5-6 gærdesmuttekasser. HL kontakter Ole Skytte.

HL udtrykte glæde over, at SM og HJ har påtaget sig at føre ringmærkningen ved fuglestationen videre.

Til sidst gav styregruppen en gavekurv til HL og takkede for mange års indsats for fuglestationen.